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Ö tle tek b e n  n em  v o lt h iá n y

Ú j k ö s z ö n t ő  t á b l a  -  Az Alsómocsoládra érkezőt új fá
ból készült köszöntő tábla fogadja. Varsányi Gyula a Baráti 
Kör tagja készítette, a közösség alakításának tíz éves évfor
dulójára. FOTÓ: LÄUFER LÁSZLÓ

Baráti látogatáson Körösfőn
A  fo c ic sa p a t s zep tem b er  elején  érkezik

körkép

Tarrósiak
ópusztaszeren
A millecentenáriumi megemlé
kezések alkalmából Ópuszta
szeren jártak, az elmúlt héten, a 
tarrósi gyerekek, néhány szülő 
és a képviselő-testület tagjainak 
kíséretében. A szegedi város
nézéssel bővített kirándulás 
egyben az önkormányzat 
gyermeknapi ajándéka is volt, 
belépőt mindenhol csak a fel
nőttek fizettek. A tarrósi ifjúság 
augusztusban történelmi vetél
kedővel és kiállítással készül az 
ünnepi évfordulóra.

Orvost keres Gödre
A gödrei önkormányzat pályá
zati úton háziorvost keres, 
ugyanis augusztus elsejétől or
vos nélkül marad a falu. A tele
pülés háziorvosa 1999. január
jáig gyesen lesz, az őt helyette
sítő orvos sem tudja tovább vál
lalni a betegek ellátását. A pá
lyázatot július 28-ig lehet az 
önkormányzathoz benyújtani.

Ügyelet
Július 15-19-ig (hétfőn reggel 7 
órától, szombaton reggel 7 
óráig) dr. Bánfi Zoltán házior
vos látja el a készenléti ügyele
tet Sásdon a saját rendelőjében. 
Az ügyeletet hét végén (szom
bat reggel 7 órától hétfőn reg
gel 7 óráig) a Medicina Bt. tart 
(dr. Bánfi és társai) Sásdon a 
Rózsa utca 28. szám alatti ren
delőben.

Tanácskozás
A Baranya Megyei FM-Hiva- 
tal július 18-án reggel 9 órától 
Sásdon a polgármesteri hiva
talban a komlói, a bikali a má- 
gocsi, a pécsi, a pécsváradi és 
a helyi vadásztársaságok ré
szére tájékoztatót tart a va
dászterületek határainak kije
löléséről, valamint a vadászati 
törvényről.

Az oldalt összeállította: 
Szalai Kornélia

A Baranyai Hegyháti Terület- 
fejlesztési Önkormányzati Tár
sulás legutóbbi ülésén egyetlen 
napirendi pontként a térség fej
lesztésének lehetőségeit tár
gyalta meg. A tanácskozás 
meghívott vendégei voltak az 
MTA Regionális Kutató Köz
pontjának munkatársai, akik 
megbízást kaptak a megye fej
lesztési programjának elkészí
tésére. Bevezető előadásában 
dr. Horváth Gyula, az MTA 
Dunántúli Tudományos Intéze
tének igazgatója egyebek mel
lett arról beszélt, hogy a Dél- 
Dunántúl megyéinek összefo
gása fontos része a kidolgo
zásra váró koncepciónak. Sok 
problémát rejt magában az, 
hogy Baranya nehezen megkö-

A változások már tavaly elkez
dődtek a főútvonal mellett 
fekvő sásdi Tüzépen. A múlt 
évi privatizáció során a három 
megyét átfogó Dél-Tüzép Rt. a 
német érdekeltségű Raab Car- 
cher cég tulajdonába került, s 
az építő anyag telep mára úgy 
külső megjelenésében, mint 
belső felépítésében új színt ka
pott. Az épületek teljes tataro-

Bikalon 1990-ben indult útjára 
a Deutsch klub, ami már két- 
három éve egyesületként mű
ködnek. A Bikáiról elszárma
zottak találkozói adták megala
kulásához a végső lökést. A 
klub nyitott, bárki részt vehet 
annak munkájában. A német ál
lam sokat segít, már több ezer 
márkát kaptak, amit a Kolping 
faluház berendezéséhez hasz-

zelíthető, ami a gazdasági fej
lesztések fellendítésében is 
komoly gondokat okoz. A terü
letfejlesztési koncepciónak ar
ról is szólnia kell, hogy miként 
lehet megoldani ebben a tér
ségben az itt élők foglalkozta
tását. Csak a falusi turizmusra 
és a kereskedelemre nem lehet 
építeni. Sásdnak jelentős sze
repe lesz a kistérségi fejleszté
sekben, de újra kell gondolni az 
ingázást is, csak más, korsze
rűbb formában. A munkahely- 
teremtés elengedhetetlen felté
tele az infrastruktúra fejlesz
tése.

A Baranyai Hegyhát Terület- 
fejlesztési Önkormányzati Tár
sulásba tömörült 25 település 
egy regionális szemétlerakót

zása mellett bővült az árukész
let, s a szolgáltatások köre, il
letve ez év július 1-től Rostás 
János személyében új vezető 
került a telep élére. Az építő
anyag kereskedésekre jellemző 
hagyományos kínálatok mellett 
már fürdőszoba berendezési 
tárgyakat, porcelán és fajansz 
termékeket is forgalmaznak, s a 
cég számítógépes nyilvántartá-

nálnak fel, amelynek helyreállí
tásában részt vett a Nyugdíjas, 
a Kolping, valamint a Német 
Nemzetiségi Egyesület. Az 
épületet az evangélikus egyház 
adta. Télen már itt tartották az 
istentiszteleteket. A faluházban 
hagyományőrző jelleggel állí
tották helyre a konyhát, amely
hez a Nemzetiségi és Etnikai 
Kisebbségi Hivataltól is kaptak

szeretne építeni. Égető gond a 
szennyvízelvezetés, és -tisztí
tás, jelenleg csak Sásdon és 
Mágocson van kiépített hálózat 
és tisztító. A foglalkoztatás 
megoldható a mezőgazdasági 
feldolgozás -  kisebb méretű 
tej-, baromfi-, olajfeldolgozó, 
vagy malom létesítésével - ,  va
lamint a fafeldolgozás felfej
lesztésével. A térség gazdag 
hévizekben, sok megfúrt kút 
van, ezeket a gyógyidegenfor- 
galom keretében lehetne hasz
nosítani. A hátizsákos turiz
musban is nagy lehetőségek rej
lenek, hiszen minden önkor
mányzatnak van olyan épülete, 
amit kulcsosházként tudna mű
ködtetni. A kistelepülések bolt
jait ismét életre kellene kelteni.

sának fejlesztése nemsokára le
hetővé teszi a 19 telep közti 
árukapcsolást is. A 21 millió 
forintos árukészlet, s a vevők 
teljes körű kiszolgálása -  in
gyenes építőipari szakmai ta
nácsadás akár az építkezés 
helyszínén is -  garanciát jelent 
vásárlóik megtartásához és 
megszerzéséhez. Ennek érde
kében dolgozták ki a törzsvá
sárlói kedvezmény rendszerét, 
amivel egy nagyobb vásárlás 
esetén értékes forintok takarít
hatok meg. Rostás János építő
ipari szakember, jól tudja, hogy 
a kényszerűségből megcsap
pant építkezési kedv, s a több 
oldalú konkurencia mit jelent 
ezen a területen. A sásdi telep 
erejét viszonteladói hálózat ki
építésével szeretné erősíteni a 
környékbeli települések -  Ma- 
gyarhertelend, Mindszentgo- 
disa, Hetvehely, Gödre -  vi
szonylatában, amire úgy tűnik 
igény is mutatkozik. S az új tí
pusú kiszolgáláshoz Sásdon 
hozzátartozik az is, hogy a cég 
által forgalmazott termékek kö
zül bármelyiket néhány napon 
belül Sásdon is meg lehet vásá
rolni. Megyeri Tiborné

pénzt, valamint a helyi önkor
mányzat is támogatja tevékeny
ségüket. A Kolping faluházban 
a fiataloknak és a gyerekeknek 
is lesz helyük, szülő is jelentke
zett már, hogy vállalná a fel
ügyeletüket, e mellett az ügye
letet az egyesületek tagjai ad
ják. A tervek között szerepel 
nyelvtanfolyamok, kulturális 
programok szervezése is.

Körösfőn Sásd romániai test
vértelepülésén jártak a helyi 
képviselőtestület tagjai, vala
mint a focicsapat. Küldöttség 
részt vett a millecentenárium 
jegyében megrendezett Vasvári 
napokon is, melynek keretében 
tudományos előadások hang
zottak el, valamint megkoszo
rúzták a Vasvári Pál emlékére 
felállított kopjafát.

Ezen kívül a település pol-

Az alsómocsoládi önkormány
zat a rendszeres nevelési segély 
egy részét a gyerekek táboroz
tatására fordítja. Idén Orfűre, 
Balatonfenyvesre, Zánkára és a 
kárászi hagyományőrző tá
borba negyvenketten jutnak el,

A németországi Pondorf fenn
állásának 1200 évfordulójának 
tiszteletére könyvet jelentetett 
meg a település. Ebben több ol
dalon magyar nyelven is olvas
hatók írások. Mayer Mihály pé
csi megyés püspök az egyház
megye története mellett egye
bek mellett arról ír, hogy a ba
ranyai németek ősei a Bajor-

gármesterével és az új képvise
lőtestülettel baráti megbeszélé
seket folytattak. Megállapodtak 
abban, hogy Körösfőről au
gusztus 19-én jön egy delegá
ció Sásdra, melynek tagjai részt 
vesznek az augusztus 20. ün
nepségeken és a kopjafa avatá
son, majd ezt követően szep
tember 3-án érkezik onnan a 
helyi focicsapat, egy barátságos 
visszavágó mérkőzésre.

szinte az összes általános isko
lás. A Zánkára utazókat külön 
tanár kíséri el. A nyári táborok
ban részt vevő gyerekek zseb
pénzt is kapnak, s igény szerint 
a fakultatív programokat is ki
fizeti az önkormányzat.

tartományokból érkeztek, va
lamint bemutatja, hogyan ala
kultak ki a településeik ha
zánkban. Sonner Adóm esperes 
a sásdi plébánia történetét írta 
meg, valamit beszámolt a váro
savatásról.

Az ünnepi kiadványban töb
bek között szó van még a 300 
éves móri kapucinus rendről is.

B ő v ü lő  á r u v á la s z té k  a  s á s d i  T ü z é p  te le p e n

V iszonteladói h álózatot ép íten ek  k i

Fürdőszoba-berendezési tárgyak is kaphatók  FOTÓ: löffler

K o lp in g  fa lu h á z  B ik a io n
N y ito t t  a kö zség  m in d en  la k ó ja  e lő tt

Minden gyerek nyaralhat

A z ü n n e p i  k ia d v á n y b a n  S á s d ró l  is  o lv a s h a tu n k

Az 1200 éves Pondorf

N a g y ü z e m  a  fö ld e k e n , m in d e n h o l fo ly ik  a  b e t a k a r í t á s

A  te r m é n y t k éső b b  é r té k e s ít ik
A Hegyháton mindenhol folyik 
a nyári betakarítás. Amikor az 
időjárás engedi, a kombájnok 
szinte megállás nélkül dolgoz
nak. Az Agropig-Alsómocso- 
lád földjein is folyik a betakarí
tás. A több, mint 700 hektárnyi 
területen elvetett gabonafélék 
csak nem 60 százaléka már a 
magtárakban van. Hat kombájn 
arat folyamatosan, melyeket tíz 
szerelvény szolgál ki.

A kétszáz hektárnyi őszi árpa 
aratását már befejezték. A ter
més átlag 3,3 volt hektáron
ként, ami nem éppen a legjobb, 
de a terméskiesést a jelenlegi 
árak kompenzálják, ugyanis 22- 
23 000 forintot fizetnek tonná
jáért. Az ötszázötven hektárnyi 
őszi búza betakarítása most fo
lyik, több, mint a felével a már

elkészültek. A termés átlag je
lenleg négy tonna hektáron
ként, ami előreláthatóan az ara
tás végéig nem változik. Mint 
elmondták, a búza sikértartalma 
fajtánként változó, az Alföldé 
kimondottan jó, az MV-19 és 
az MV-23 is jobb eredményt 
hozott a vártnál.

A hét második felében meg
kezdődik, ha az időjárási viszo
nyok kedvezőek lesznek a 400 
hektárnyi triticale aratása is. 
Eddig még sem az árpa, sem a 
búza víztartalmával nem volt 
gond. Az aratás megkezdésekor 
ugyan egy ideig szárították a 
terményt, de jelenleg a búza 
víztartalma 13-14 százalékos, 
ami nem igényel szárítást.

A betakarított terményt nem 
értékesítik azonnal, később ad

ják el. Alsómocsoládon, a saját 
magtáraikban tárolják. Az árpát 
maguk használják fel az állat- 
tenyésztésben. Miután a ter
mésátlag a vártnál gyengébb 
lett, ezért 5000 tonna szemes
terményt kénytelenek vásárolni 
még, attól függetlenül, hogy 
milyen lesz a kukoricatermés, 
ami egyelőre jónak ígérkezik.

Az aratás mellett folytatód
nak a már megkezdett beruhá
zások is, ugyanis még ebben az 
évben még meg kívánja oldani 
a hígtrágya kezelését, még
hozzá környezetbarát módon. 
Elsőként a mágocsi sertéstele
pen, ahol várhatóan július vé
gére be is fejeződnek a munká
latok, majd Alsómocsoládon, a 
betakarítást követően pedig a 
Felsőegerszegen folytatják. Bikái határában aratják a búzát a z  Agropig gépei FOTÓ: LÖFFLER GÁBOR


